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Veřejné setkání 
občanů v souvislosti 
se záměrem 
výstavby VRT 

Dne 25. 9. 2024 se v  místní 
sokolovně pravděpodobně 
uskuteční (konečný termín 
bude definitivně potvrzen 
Správou železnic a občané o 
něm budou včas informováni) 
veřejné setkání k výstavbě VRT 
(vysokorychlostní železnice). 
Na veřejném setkání budou 
v e d o u c í p r a c o v n í c i a 
projektanti Správy železnic 
tento projekt prezentovat 
veřejnosti a následně by měli 
reagovat a odpovídat na 
dotazy občanů. 

Zájem o divadelní 
představení Pitevna 

Máte rádi komedie, 
nevíte si rady s 
vánočním dárkem? 
Určitě Vás zaujme 
nové představení 

Pitevna, které uvádí Studio 
Dva.  Termín konání pátek či 
sobota v lednu nebo únoru.  
Na internetových stránkách 
obce je zveřejněn odkaz na 
d o t a z n í k , k t e rý s l o už í k 
zmapování zájmu o uvedené 
představení. Rezervaci lístků a 
vyjádření zájmu je možné 
učinit též v provozovně Pošty 
p a r t n e r v Č e r v e n ý c h 
Janovicích. Stejně jako v 

Úvodní slovo 
Vážení spoluobčané, milí přátelé, 
zdravím Vás všechny v  čase končících prázdnin a 
doufám, že i letošní léto bylo spojené s  nějakým příjemným 
odpočinkem, cestou za poznáním, dovolenou nebo výletem. A 
nemusí to být o tajemných dálkách, ale člověku může být hezky 
a mile někde nedaleko. Každý má rád něco jiného, někdo 
cestuje za odpočinkem k moři, někdo na kole k  rybníku, jiný 
s oblibou zdolává vysoké hory, jiného potěší procházka lesem a 
další nejraději putuje po historických památkách a muzeích. 
Myslím si, že i v našem okolí je toho hodně pro potěchu těla i 
ducha – lesy a rybníky za humny, na dosah významné historické 
město Kutná Hora a další památky, co by kamenem dohodil 
řeka Sázava. Je to na našem rozhodnutí, kde a jak budeme 
trávit volné dny. Důležité je, abychom se při tom cítili dobře. 
Uvědomuji si, že v politickém okénku se pokaždé věnuji tématu 
válka, byl bych šťastnější, kdybych nemusel. Konec konfliktu na 
východě Evropy stále v nedohlednu a nejsem si jistý, jestli má 
vojenské řešení, protože zatím jen přibývají lidské oběti, rostou 
územní ztráty, ničí se infrastruktura a další majetky a finanční 
ztráty dopadají na celou Evropu, války přinášejí mnoha lidem 
jen bolest, utrpení a další velké ztráty, někomu bohužel i zisky. 
Ale raději něco pozitivního. 
Pavilon II MŠ Červené Janovice
Otevření druhého pavilonu MŠ v  obci (1. 9. 2024) po třiceti 
letech považuji za malý zázrak u nás v Janovicích. Pavilon se 
veřejnosti slavnostně otevřel ve středu 19. 6. 2024 u příležitosti 
rozloučení s předškoláky a dne otevřených dveří v ZŠ a MŠ. 
Něco takového vybudovat a úředně dotáhnout k  cílovému 
navýšení kapacity dětí v MŠ není vůbec jednoduché, a tak bych 
chtěl poděkovat všem, kdo k této události přispěli, od realizační 
firmy Vetom Zbraslavice, přes vedení a pracovníky obce až po 
vedení a zaměstnance ZŠ a MŠ Červené Janovice, bylo to 
skutečně společné dílo. 
Kompostéry na našich zahradách
Potěšil mne také Váš velký zájem o kompostéry. Jak jsem již na 
téma kompostování psal, pevně věřím, že tím pomáháme 
přírodě, kdy snižujeme množství odpadů a ty naopak vracíme 
zpět do půdy. V  současné době máme vydáno 200 
kompostérů, které již slouží na zahradách v našich obcích, ale 
ještě nějakou zásobu máme, takže případní zájemci se mohou 
hlásit na obecním úřadě. 

ČERVENOJANOVICKÉ 
LISTY Obecní zpravodaj | Občasník

Informace |  Kultura | Sport



Obec Červené Janovice

Číslo: 2 Rok 2024 Strana 2

Po dvou pozitivních zprávách zase něco z pod pokličky české 
politiky, o čem se zatím tiše mluví. Vláda se snaží konsolidovat 
finance a snížit velký schodek rozpočtů, nechci hodnotit, jak se 
jí to daří, ale výdaje státu rostou, navíc také nákupy pro armádu. 
Takže nervozita ze skutečnosti, že města a obce mají na svých 
účtech naspořené peníze, roste. A tak se začíná nenápadně 
mluvit o reformě územních samospráv a tím je myšleno 
slučování malých obcí. Na toto téma je mnoho různých názorů. 
Chápu, že jsou jistě obce, kde se neinvestuje do rozvoje a jen 
pomalu hromadí peníze na bankovním účtu, což je určitě 
špatně, ale je naopak mnoho těch, kde se k financím přistupuje 
rozumně s péčí dobrých hospodářů, tam by stát do samosprávy 
podle mého názoru zasahovat neměl. Nebojím se říct, že u nás 
v obci se každoročně investuje do různých projektů, a když se 
podíváte deset let nazpět, musíte mi dát za pravdu. Ale vedle 
toho musíme zároveň rozumně šetřit a vytvářet finanční rezervu, 
protože nás v  Janovicích čeká ta dosud největší investice 
v podobě stavby kanalizace a ČOV. 
Dovolím si Vás, v rámci svého úvodního slova, ještě informovat 
o další skutečnosti, která ovlivní životy v našem regionu. Jistě už 
všichni víte, nejen z  předešlých informací v  našich listech, o 
plánované stavbě vysokorychlostní železnice. Tímto bych Vás 
chtěl pozvat na „Veřejné setkání občanů k výstavbě VRT“, které 
by se mělo konat dne 25. 9. 2024 v místní sokolovně. Vedoucí 
pracovníci a projektanti Správy železnic budou tento projekt 
prezentovat veřejnosti a následně by měli reagovat a odpovídat 
na dotazy občanů. Přijďte se podívat a rozmyslete si případné 
dotazy, výstavba VRT ovlivní naše životy. 
Přátelsky zdravím „Hezký den a pokoj v srdci“.         

        Miroslav Ptáček - starosta obce 

loňském roce, kdy jsme navštívili 
m u z i k á l B i o g r a f l á s k a , i 
nadcházející cestu (dopravu 
a u t o b u s e m ) z a k u l t u r n í m 
záž itkem bude hradit obec.  
Nyní  se podíváme do divadla, 
muzikál nás bude čekat zase o 
rok později. 
Zájemci prosím vyplňte dotazník 
do 30. 9. 2024 (viz QR kód níže).    

www.cervenejanovice.cz  

Zákaz používání 
starých kotlů 

Zákaz využívání kotlů první a 
druhé emisní třídy začne platit od 
1. 9. 2024. Mnoho občanů již 
využilo podporu z kotlíkových 
dotací i z programu Nová zelená 
úsporám. Ty, kteří nevyhovující 
k o t l e j e š t ě n e v y m ě n i l i , 
Ministerstvo životního prostředí 
nabádá, aby tak učinili a využili 
d o k o n c e s r p n a p o s l e d n í 
příležitost čerpat aktuální výši 
dotací. Od 1. září sice bude 
podpora pokračovat, ale bude 
výrazně nižší. Pokud si navíc 
domácnosti stihnou o dotaci 
požádat do konce srpna, i když 
nestihnou kotel vyměnit, budou k 
tomu úředníci při kontrolách 
přihlížet. Nově bude možné od 
září zažádat o dotaci na výměnu 
všech uhelných kotlů. 

Výsledky voleb do 
Evropského 
parlamentu 

Ve dnech 7. 6. – 8. 6. 2024 se v ČR 
uskutečnily volby do Evropského 
parlamentu. 

Vítání občánků v Janovicích 
S radostí jsme po 
dvou letech, v  pátek  
5. 4. 2024, přivítali 
děti narozené v letech 
2022 a 2023 mezi 
nové občánky naší 
obce a opět jsme děti 
r o z d ě l i l y n a d v ě 
skupinky. 
Ro d ičům p ře j e m e 
hodně zdraví, pohody 
a radosti. A dětem, 
aby navždy milovaly 
své táty a maminky a 
aby šťastně vykročily 
do života, který na ně 
čeká.     
Miroslav Ptáček - starosta 

obce 

http://www.cervenejanovice.cz
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Výs ledky vo leb za územní 
jednotku Červené Janovice jsou:  

Podrobnější výsledky je možné 
nalézt na www.volby.cz  

Vzpomínka na pana 
Hegenbarta 

V sobotu 12. 10. 2024 se v 
červenojanovické sokolovně 
u s k u t e č n í v z p o m í n k a n a 
v ý z n a m n é h o m u z i k a n t a a 
pedagoga pana Hegenbarta. 
Akci pořádá pan Ryšánek ve 
s p o l u p r á c i s d a l š í m i 
dobrovolníky. Červenojanovičtí 
sokolové v rámci odpoledního/
večerního programu vystoupí se 
sletovými skladbami Sokolhraní 
(děti) a Mravenci (děti) a ženy 

Co jsme zažili ve škole? 
Konečně jsou zde dětmi netrpělivě očekávané prázdniny. 
Prostory školy oněměly a my můžeme už jen vzpomínat na 
různorodé aktivity, které nás ve školním roce potkaly. Bylo jich 
skutečně mnoho, obzvlášť ke konci školního roku. 
V  březnu a dubnu jsme si zpestřili hodiny tělesné výchovy 
každoročně konaným plaveckým výcvikem v  Kutné Hoře, což 
většina žáků uvítala s nadšením. 
Přínosné byly také tři přednášky. V  únoru nás navštívila 
zdravotnice Červeného kříže s  povídáním o první pomoci. 
Ochotně však odpovídala i na zvídavé otázky našich žáčků. A že 
jich bylo! V  rámci oslav Dne Země k  nám zavítal včelař, pan 
Kunst, který nám kromě přednášky a ukázky včelařských 
pomůcek a včelích produktů promítl zajímavý film o divokých 
včelách.  

Třetí milá návštěva byla 
od hasičů Vendulky a 
Dana, kteří nás navštěvují 
pravidelně. Seznámili nás 
se svou prací,  hasičským 
vybavením, a dokonce 
nám ukázali i hasičské 
auto. Moc děkujeme za 
společné setkání. 

Poslední dubnový den k  nám dorazili Dobronauti, lektoři 
s  edukačně – preventivním programem zaměřeným na 
vzájemné porozumění mezi žáky a toleranci k  odlišnostem. 
Netradičními aktivitami v rámci hry s názvem Hvězdný tým jsme 
zapracovali na utváření dobrých vztahů mezi dětmi. Je jasné, že 
je to jen jeden ze střípků, neboť na pohodě ve škole a vztazích 
je třeba pracovat pravidelně. 
Povedenou březnovou celoškolní akcí byly velikonoční dílny. 
V  rámci tříd jsme vyráběli velikonoční výrobky, které jsme 
nabídli návštěvníkům výstavy v prostorách školy. Úspěch akce 
lze hodnotit podle množství návštěvníky oceněných výtvorů. 
Máme prostě šikovné děti! 
V  polovině května jsme vyrazili na exkurzi do místního Agra 
Podlesí. Tentokrát jsme nezamířili do provozu, ale naším cílem 
bylo zázemí firmy, abychom vypátrali, jaká všelijaká zaměstnání 
pracovníci Agra vykonávají. V  zasedací místnosti nás čekala 
poutavá přednáška paní inženýrky Anny Procházkové o chodu 
mlékárny Agralka a výrobcích, které děti moc dobře znají a rády 
nakupují v  místní prodejně. Neméně zajímavé bylo povídání 
paní Veselé, zejména poznávačka rostlin žáky upoutala. Tímto 
moc děkujeme za milé přijetí a budeme se těšit na další 
setkání. 

Pořadí Strana Počet 
hlasů

1 ANO 2011 60

2 SPOLU 29

3 PŘÍSAHA a 
MOTORISTÉ

23

4 STAČILO!, 
KSČM, SD-
SN, ČSNS

17

http://www.volby.cz
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zatančí lidový taneček ,,Žádnej 
neví...”, který nacvičily v roce 2023 
jenom tak pro radost. Více 
informací bude zveřejněno na 
plakátech, webech a FB Sokola a 
obce. 

Setkání s důchodci  

Dne 17. května 2024, opět po 
delší době, uspořádala Obec 
Červené Janovice ve  spolupráci 
se společností Agro Podlesí, a.s., 
oblíbené „Setkání s  naš imi 
důchodci". Setkání proběhlo 
ve  velice příjemné, veselé a 
přátelské atmosféře. Poděkování 
p a t ř í v še m , k t e ř í p ř i s pě l i 
ke zdárnému průběhu setkání. 

Děti (3. a 4. tř.) ze ZŠ 
u starosty obce 

V  obci funguje obecní úřad. To 
děti dobře vědí. 
Ale jak to tam chodí, v  čem 
spoč í vá práce zas tupi te lů , 
zaměstnanců a  jaké úkoly řeší 
přímo pan starosta? A kde se na 
úřadě vzal? 
Tyto a  ještě další otázky děti 
p o k l á d a l y p a n u s t a ro s t o v i 
Miroslavu Ptáčkovi při rozhovoru 
s ním. 
Návštěvě předcházela žádost dětí 
o  přijetí, kterou děti odeslaly 
v  rámci výuky prostřednictvím e-
mailové pošty, a netrpělivě čekaly 
na odpověď. 
Dočkaly se, pan starosta žádosti o 
přijetí nadšeně vyhověl. A tak děti 
mohly 16. 4. dopoledne vyrazit za 

Začátkem června jsme v  rámci poznávání regionu vyrazili na 
školní výlet do nedaleké Čáslavi. Zde jsme měli naplánováno 
několik, zejména přírodovědných, aktivit. Nejprve naše kroky 
směřovaly do  Městského muzea Čáslav, kde pro  nás byl 
připraven na  přilehlé zahradě program o  včelách. Nejen že 
jsme si  rozšířili vědomosti o  tomto významném hmyzu, ale 
rovněž jsme si  zasoutěžili a  ochutnali skvělý med. Návštěva 
muzea pokračovala prohlídkou rozsáhlé přírodovědné sbírky 
preparovaných zvířat. Odvážnou výzvou pro žáky byla možnost 
vystoupat na třetí nejvyšší kostelní věž v Čechách, věž kostela 
sv. Petra a Pavla v  Čáslavi. Většina starších žáků si tuto 
adrenalinovou aktivitu nenechala ujít. Závěr výletu patřil 
návštěvě cukrárny a společné zábavě na  místním dětském 
hřišti.  
Tradiční výstava „Na plotě“ byla naplánována na den 
otevřených dveří nového pavilonu mateřské školy. I z  toho 
důvodu byly výtvory žáků nově vystaveny na plotě dětského 
hřiště před budovou jídelny. Mohli jsme se tak pochlubit 
výsledky naší práce nejen z  výtvarné výchovy, pracovních 
činností, ale i matematiky a českého jazyka. 

Závěrečný týden v  červnu byl opravdu pestrý. Sedět v  lavicích 
jsme zvládali už jen s obtížemi, a tak jsme si naplánovali aktivity 
mimo školní budovu. Ve středu jsme se vydali na pěší výlet 
k  rybníku Katlov, který jsme si zpestřili plněním úkolů a 
hledáním tajenky pomocí správných odpovědí na různorodé 
otázky. Pochod byl pro některé z nás opravdu vyčerpávající, a 
tak jsme ho zakončili sladkou tečkou v  podobě zmrzliny a 
nákupem dalších dobrot. Následující den jsme pojali opět 
sportovně. Tentokrát žáci plnili úkoly na stanovištích přímo před 
naší školou. Pomoc s  organizací ochotně zajišťovali žáci 4. 
ročníku. Za zvládnutí aktivit byli účastníci odměňováni školními 
penězi, za které si nakupovali sladkosti a další drobnosti 
v provizorním obchůdku. Počítání peněz a nakupování bylo pro 
malé žáčky dobrým opakováním matematických dovedností. 
Součástí sportovního dne byla i přednáška od našich 
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p a n e m s t a ro s t o u d o  j e h o 
kancelá ře na  Obecní ú řad 
Červené Janovice. 
Krom hovoru o chodu obecního 
úřadu, práci starosty i zastupitelů, 
se děti nabídly, že se  pokusí 
pomocí letáčků oslovit občany 
a  připomenout všem důležitost 
třídění odpadu a  dodržování 
pořádku v  okolí školy. A  také že 
uspořádají na konci školního roku 
z n o v u v ý t v a r n o u v ý s t a v u 
Na plotě, což do puntíku splnily.  

Nadcházející kulturní 
akce v obci 

22. 9. - 27. 9. 2024 
Sokol spolu v pohybu (více 
informací Facebook a internetové 
s t r á n k y TJ S o ko l Če r v e n é 
Janovice. 
10. 10. 2024  
Památný den sokolstva, večer 
sokolských světel. 
12. 10. 2024 
Vzpomínka na pana Hegenbarta 
19. 10 .2024 
Dýňové odpoledne s hasiči 
28. 10. 2024 
Promítání historických pohlednic 

nadšených rybářů: Honzy Matičky, Jáchyma Chudoby a Honzy 
Kruliše, kteří svým spolužákům přiblížili svůj velký koníček, 
rybolov. Zároveň také ukázali ostatním náročné vybavení 
rybáře. Za zajímavé povídání jim patří velký dík. 
Poslední školní den jsme se všichni žáci i zaměstnanci sešli 
tradičně na schodech školy, abychom se před prázdninami 
společně rozloučili zpěvem veselých písniček. Pak již jen 
následovalo předávání vysvědčení a dalších ocenění 
v jednotlivých třídách a hurá na prázdniny! 

Veronika Trpišovská - ZŠ a MŠ Červené Janovice

Zprávičky ze školky  
Kromě plnění vzdělávacího programu jsme jaro ve školce 
obohatili dalšími akcemi. V březnu se konal den otevřených 
dveří, školku navštívilo 30 rodičů s dětmi a všichni se také v 
květnu dostavili k zápisu, nově otvírané druhé oddělení MŠ 
bude tedy od září naplněno.  
Pokračovali jsme oblíbeným karnevalem, návštěvou knihovny 
(děkujeme paní Škarkové) a ukázkou práce policie (děkujeme 
panu Zdeňkovi). Vydařil se nám výlet do Takonína - Pěnkavova 
dvora: divadlo, ukázka velikonočních tradic, pohádková 
výzdoba, seznámení s koníkem, ukázka žonglování nebo 
závodivé hry děti zaujaly. Díky dotačnímu programu OP JAK 
měly děti výlet zdarma. 
Uskutečnili jsme několik 
s e t k á n í s c h o v a t e l i - 
p o z o r o v a l i j s m e m a l á 
kachňátka (děkujeme paní 
Kekulové), včely (děkujeme 
panu Šubrtovi), králíčky a 
š těňátko nám p ř i vez la 
ukázat paní učitelka Krtilová. 
A n i l e t o s n e c h y b ě l 
ča ro dě j n i c ký re j n e b o 
návštěva hasičů s vybavením (děkujeme panu Krulišovi). Při 
jarním tvoření s rodiči jsme se inspirovali svátkem matek, 
výrobky jsme vyzdobili školku na besídku. V červnu jsme se 
hodně věnovali sportovním aktivitám. Sportovní den na den 
dětí byl plný her, soutěží, vrcholem byla šipkovaná s pokladem. 
Zvládli jsme i polodenní pěší výlet na Katlov spojený s 
pozorováním rybníků, lesa, přírody a plněním různých úkolů.  
Naši předškoláčci absolvovali předplavecký výcvik, předzápis i 
dvě návštěvy v ZŠ. Na besídce 19. 6. jsme se pak s 
předškoláčky slavnostně rozloučili.  

Fotografie a další informace najdete na internetových 
stránkách školy. 

Zdena Dušková - ZŠ a MŠ Červené Janovice
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16. 11. 2024 
Posvícenská zábava 
30. 11. 2024 
Adventní odpoledne 

Rekonstrukce II. 
pavilonu MŠ 

Rekonstrukce druhého pavilonu 
MŠ v  Červených Janovicích je 
dokončena. Pavilon je připraven 
p ř i v í t a t p r v n í ž á k y j i ž v 
nadcházejícím školním roce.  
Dne 19. 6. 2024, se uskutečnil 
velmi vydařený den otevřených 
d v e ř í , p ř i k t e ré m uč i t e l é 
představili školu a školku, školní 
jídelna prezentovala současný 
přístup k vaření - zařazování 
zdravých surovin a hravý způsob 
servírování. Návštěvníci si vše 
mohli prohlédnout a ochutnat.  

Odpočinkové místo 
Pohan

V minulém čísle ČJ listů jste 
mohli číst o záměru úpravy 
prostoru pálení čarodějnic na 
polní cestě mezi obcí Červené 
Janovice a rybníkem Pohan. 
P r o s t o r j e d l o u h o d o b ě 
v neuspokojivém stavu vzhledem 
ke skutečnosti, že tam dokáží 
někteří odvézt neuvěřitelné věci 
(lidé si místo pletou se skládkou). 
Skládka větví se zruší, protože z 
velké části neplnila svůj původní 
účel, a tento prostor budeme 
r e k u l t i v o v a t n a p ř í j e m n é 

Vzpomínka na Jiřího Ostaše a 
jeho knížku Pohádky od 
Vačkáře

Letos si připomínáme stoleté výročí od 
narození kutnohorského básníka Jiřího 
Ostaše, vlastním jménem Zdeňka 
Slámy, který často pobýval na 
Červenojanovicku a Opatovicku, kde 
psal a trávil volný čas u rybníka 
Vačkáře. 
Pan Sláma se narodil 17. března 1924 

v  Sedlci u Kutné Hory. Verše začal psát během studií na 
chemické průmyslovce v  Pardubicích. Během druhé světové 
války byl nasazen jako dělník ve zbrojovce v Polici nad Metují. 
Tamní krajina ho okouzlila natolik, že si z  ní vzal básnický 
pseudonym Ostaš, podle názvu jednoho z  tamějších kopců. 
Před nástupem na vojnu onemocněl tuberkulózou. Léčil se 
v  nemocnici v  Havlíčkově Brodě, kde se seznámil se svou 
budoucí ženou Marikou. Když se po dlouhém léčení vrátil zpět 
do běžného života, působil nejprve jako administrativní 
pracovník v Tylově divadle v Kutné Hoře a poté jako vychovatel 
na internátu tamější průmyslovky. 
Postupně mu vyšly tři básnické sbírky „Za sluncem“ (1951), 
„Zrání“ (1954) a „Jiskry na trati“ (1962). Verše těchto sbírek byly 
inspirovány Kutnou Horou, přírodou, ale také jeho levicově 
orientovaným smýšlením a vírou v  lepší život v  poválečném 
Československu. Jenže přišel rok 1968 a pan Sláma se stal 
exemplární obětí tehdejšího politického režimu. Byl zbaven 
členství ve Svazu československých spisovatelů, čímž se dostal 
na volnou nohu a bylo mu znemožněno publikovat. Přišel o 
místo vychovatele na internátu. Azyl tehdy našel v kutnohorské 
okresní knihovně na pozici metodika a často se uchyloval do 
ústraní na chatu u rybníka Vačkáře, kde na přelomu 60. a 70. let 
napsal knížku pohádek pojmenovanou „Pohádky od Vačkáře“.  
Knížka se dočkala vydání až po autorově smrti. Jiří Ostaš zemřel 
5. ledna 1989 v Kutné Hoře. Jeho pohádky vydala v roce 1997 
Liga na ochranu zvířat Kutná Hora pod obecnějším názvem 
„Pohádky od rybníka“. Děj knížky se odehrává v okolí Vačkáře, 
Nového rybníka, v Opatovicích a Červených Janovicích. Autor 
zmiňuje i širší okolí jako Lomeček, Chedrbí, Čáslav, Železné 
hory. V příbězích vystupují hlavně zvířátka spolu se skutečnými 
obyvateli Opatovic, Červených Janovic, Zhoře, ale také chataři, 
kteří jezdívali lokálkou k  Vačkáři v  dobách, kdy vlastní 
automobil měl jen málokdo. Z  červenojanovických míst se 
v knížce objevují i místa, která dnes už neexistují, jako hospoda 
u Zitů nebo obchod pana Bednáře.  
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odpočinkové místo při cestě na 
Katlov. Záměr se pomalu začíná 
stávat skutečností. Prvním krokem 
b y l o p ř i d ě l e n í d o t a c e 
S t ře d o če s kým k r a j e m , z e 
Středočeského Fondu obnovy 
venkova v celkové výši 151 626 
Kč . Následovat bude výběr 
dodavatelů, kteří rekultivační 
práce provedou a samotná 
úprava prostoru. Práce by měly 
být zahájeny ještě na podzim 
tohoto roku. 

Spolek 
VRTORANDUM, z.s. 

Obce dotčené záměrem výstavby 
vysokorychlostních tratí (VRT) 
vstupují do spolku, který bude 
sloužit jako administrativní a 
právní podpora dalších kroků 
spojených s projednáváním 
záměru výstavby VRT. Spolek 
bude zaj išťovat a s ledovat 
agendu okolo příprav realizace a 
samotné výstavby l iniových 
staveb v katastrálních územích 
dotčených obcí, bude důsledně 
t r v a t n a z á k o n n ý c h 
mechanismech a podporovat 
d o t č e n é o b c e v k r o c í c h 
spojených s ochranou životního 
prostředí, rázu krajiny a kvalitního 
ž ivotního prostoru obyvatel 
dotčených území. Obec Červené 
Janovice vstoupila do spolku 
rozhodnutím zastupitelstva obce 
dne 20. 6. 2024.  

Svatební obřady 2024  

Útlá knížka je bohatě ilustrovaná akademickou malířkou 
Zuzanou Nováčkovou, dlouholetou předsedkyní organizace 
Liga na ochranu zvířat. Je pravděpodobné, že právě ona byla 
iniciátorkou vydání Pohádek od rybníka. Díky velkému obdivu 
k přírodě styl malby paní Nováčkové perfektně souzní s  texty 
Ostašových pohádek, což z  knížky dělá umělecké dílo nejen 
literární, ale i výtvarné. 
Dle slov kutnohorských pamětníků bylo mnoho textů 
z  básníkovy pozůstalosti nenávratně ztraceno, avšak v roce 
2010 mu vyšel zatím poslední „Výběr z poezie“. 
Obě knížky jsou k zapůjčení v naší obecní knihovně. Žáci zdejší 
základní školy si mohou knížku půjčit přímo ve škole. 
Znali jste Zdeňka Slámu osobně? Budeme rádi, když se s námi 
podě l í te o vzpomínku, např. e-mailem na adresu: 
kulturacj@seznam.cz nebo při osobním setkání.  

Foto: Rybník Vačkář v době, kdy u něj Zdeněk Sláma psal pohádky.  
Jana Vyčítalová - kronikářka obce  

Malé ohlédnutí za mladými 
hasiči 
Pálení čarodějnic se tento rok zhostili hasiči, a to v sobotu 27. 4. 
2024 na fotbalovém hřišti v  Červených Janovicích. Celé 
odpoledne se neslo ve stylu „Harryho Pottera“.  
Již od 16:00 hodin byly děti vypouštěny na lesní bojovku do 
„Zapovězeného lesa“. Trasa byla dlouhá cca 5 km, kde děti 
vyplňovaly tajenku s úkoly. V  lese bylo navíc schováno 12 
namalovaných kamínků, kdo kamínek našel, mohl si ho nechat 
na památku. Odpolední bojovky se zúčastnilo 37 dětí spolu 
s rodiči. Po příchodu byly na hřišti připraveny různé hry, dílnička, 
výtvarný koutek a balónkový fotokoutek. V 19:00 hodin byla pro 
děti připravena večerní bojovka. Na trati bylo připraveno 9 
stanovišť s  úkoly a  krásnými  čarodějnicemi. Po splnění všech 
úkolů se děti podepsaly na čarodějnický list a zasloužily si 
odměnu. Večerní bojovky se zúčastnilo přesně 50 dětí. Poté 

mailto:kulturacj@seznam.cz


Obec Červené Janovice

Číslo: 2 2024 8

Srpen 
31. 8. 2024 
Září  
7. 9. 2024 
21. 9. 2024 

Pro více informací kontaktujte 
matrikářku obce: 
benesovska@cervenejanovice.cz 

Rozpis podzimní 
sezóny fotbalového 
oddílu 

31. 8. 2024 14:00
TJ Sokol Č. Janovice 
AFK Kácov B 
8. 9. 2024 17:00
TJ Soběšín 
TJ Sokol Č. Janovice 
15. 9. 2024 16:30
TJ Sokol Č. Janovice 
Sokol Močovice B 
21. 9. 2024 16:30
TJ Rataje nad Sázavou 
TJ Sokol Č. Janovice 
29. 9. 2024 16:30
TJ Sokol Č. Janovice 
Sokol Kaňk B 
6. 10. 2024 16:00
TJ Viktoria Sedlec B 
TJ Sokol Č. Janovice 
12. 10. 2024 13:30
FK Miskovice 
TJ Sokol Č. Janovice 
20. 10. 2024 15:30
TJ Sokol Č. Janovice 
TJ Rozvoj Křesetice B 
26. 10. 2024 14:30
TJ Sokol Paběnice B 
TJ Sokol Č. Janovice 

následovalo zapálení vatry s  čarodějnicí a ve 21:00 hodin byl 
čarodějnický den zakončen ohňostrojem. 
V  květnu se konala soutěž 
v  Nalžovicích. Jedná se o 
prezidentské kolo, kde děti 
soutěží pouze v  požárním 
útoku. Postupová soutěž má 
pouze kategorii mladších dětí 
(od 7 let) a starších dětí (od 
13 let). A jelikož náš tým tvoří 
hodně malých dětí, tak jedno 

družstvo tvořila přípravka složená 
především z ročníků 2018 a 2019, 
která se snažila dohnat děti 
z  kategorie mladších. Druhé 
družstvo utvořily mladší a starší 
děti dohromady. Umístění se nám 
bohužel nepovedlo, ale získali 
j s m e h r o m a d u z á v o d n í c h 
zkušeností a hezké odpoledne 
s kamarády. 
Červen patř i l Župní soutěž i 
v  Paběnicích. Na tuto soutěž 
mohly děti ve všech věkových 

kategoriích a díky tomu se nám povedlo dát dohromady 4 
družstva. Mohly si tak zazávodit i ty nejmenší dětičky, pro které 
byl tento den opravdu náročný. Nervozita, zodpovědnost a 
sluníčko daly dětem zabrat, ale po rozdání medailí bylo vše 
zase v  pořádku. Soutěžilo se v  požárním útoku a ve štafetě 
4x60m. A jaké byly výsledky? 
Přípravka: 
Červené Janovice „A“ – 2. místo (štafeta i požární útok) 
Červené Janovice „B“ – 3. místo (štafeta i požární útok) 
Mladší žáci: 
Červené Janovice – 3. místo (štafeta), 2. místo (požární útok) 
Starší žáci: 
Opatovice I. – 1. místo (štafeta), 2. místo (požární útoky) 
Na konci června bylo potřeba vypít všechno vyhrané dětské 
šampaňské. Místo tréninku jsme se sešli u hasičárny. Hezky 
jsme si popovídali, opekli si buřty a rozutekli se na prázdniny. 

Pokud se chceš přidat do kroužku mladých hasičů, tréninky 
budou od září probíhat každou středu od 16:00 hodin do 
18:00 hodin dle věkové kategorie (přípravka 3-6 let, 
mladší žáci 7-11 let a starší žáci 12-15 let). Pro více 
informací mě můžete kontaktovat: 
Markéta Reznerová, tel. 722 601 165 
Facebook: ČHJ Červené Janovice, Opatovice I

mailto:benesovska@cervenejanovice.cz


Obec Červené Janovice

Číslo: 2 2024 9

Přidej se k nám!

Do zásahové jednotky sboru 
dobrovolných hasičů obce 
Červené Janovice stále 
přijímáme  nové členy. 

JSDH je jednotkou zřizovanou 
z  titulu zákona obcí Červené 
Janovice. Naše jednotka je 
zařazena do kategorie typu 
jednotek požární ochrany III (JPO 
III). To znamená, že jsme 24 hodin 
denně připraveni do 10 minut od 
vyhlášení poplachu vyjet k 
mimořádným událostem nejen 
v  Červených Janovicích, ale i 
vzdálenějším okolí. JPO III může 
být na pokyn HZS Středočeského 
kraje vyslána i mimo území své 
obce. 
Kdo může být členem jednotky?
Členem se může stát každý (muži 
i ženy), kdo chce pomáhat těm, 
kteří pomoc hasičů potřebují, a 
splňuje níže uvedené podmínky 
pro přijetí: 
- trestní bezúhonnost 
- minimální věk 18 let  
- dobrá zdravotní způsobilost  
- dobrá fyzická zdatnost 
- zodpovědnost a ochota   

pomáhat druhým 
- chuť pracovat 
- b y d l i š t ě v  Č e r v e n ý c h 

Janovicích nebo velmi blízkém 
okolí (Vilémovice, Lány, Zhoř, 
Katlov, Korotice, Opatovice I. 
atp.) 

Cuketová pomazánka i steak 
z tuňáka. Školní jídelna 
v Červených Janovicích 
rozvíjí chutě strávníků
Při příležitosti dne otevřených dveří ve školní jídelně naší ZŠ vznikl 
rozhovor s vedoucí školní jídelny Soňou Kafkovou. Článek se již 
objevil v regionálním tisku, jeho autorka z Centra podpory vzdělávání 
Kutnohorsko nám ho ale laskavě poskytla, aby si ho mohli přečíst 
všichni obyvatelé Červených Janovic.  

Vchod do jídelny zdobí děkovné dopisy a obrázky od dětí, na 
terase rostou v  truhlících čerstvé bylinky a ženy v  bílých 
čapkách se právě domlouvají, zda dnes na terasu vynesou 
stolky, aby mohly děti jíst venku. Školní jídelna v  Červených 
Janovicích se v lecčems vymyká. V jejím čele stojí Soňa Kafková. 
V médiích se teď často skloňuje „změna spotřebního koše“. Co by 
to znamenalo u vás v jídelně?
Zatím není přesná podoba vyhlášky známá, ale měla by být 
čtyřikrát za měsíc ryba, čtyřikrát za měsíc luštěniny. Ty jsou teď 
povinné dvakrát jako hlavní chod, případně salát, plus tři 
luštěninové polévky za měsíc). Problém je, že děti na luštěniny 
nejsou vůbec zvyklé a většinu pokrmů z nich mnohé nejedí. 
Na podobný problém narážíme u více jídel. Milují třeba ryby, 
ale jen obalené. Neustále hledáme recepty, jak by je jedly i ve 
zdravější formě, třeba nedávno jsme vařily lososa s těstovinami, 
skoro všechno se nám vrátilo. To samé steak z tuňáka. Takže ve 
finále, když jsme včera připravily plněné knedlíky s jahodami, 
děti byly nadšené. 
Co ještě chtějí nejvíc jíst?
Ve školce klasiku – omáčky, knedlíky, těstoviny, sladká jídla. Čím 
jsou starší, tím jsou otevřenější. U nás je škola do páté třídy a 
tam už změna vidět je, některé děti jedí rády i vývar, kuskus, 
bulgur nebo čočku. Postupně si zvyknou. Ale v té fázi 
vychovávání to mnohdy znamená, že děti opravdu přijdou 
domů nenajedené. 
Co by podle Vás mělo být cílem jídelny?
Vychovávat děti už od útlého věku ke zdravé stravě. 
Jak tedy jídelníček nakonec skládáte?
Dnes už je to kompromis mezi tím, co děti budou s jistotou jíst, 
a naším přáním vařit zdravě. Například ve školce jsme se 
dohodli, že méně známé pomazánky dětem, které ji nechtějí, 
nenamažou. Některé děti snědí jen suché pečivo, alespoň se 
ale najedí. 
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- ochotu jezdit na školení, 
výcviky atd.   

Kontakty:
Velitel družstva (administrace 
jednotky): 
Daniel Kruliš, 724 757 786
Velitel jednotky: 
Milan Pokorný, 776 047 535 

Inzerce 

Svaz tělesně 
postižených 
hledá řidiče 

Moji milí přátelé, hledáme řidiče 
p r o n a š i p ů j č o v n u 
kompenzačních pomůcek v 
Červených Janovicích. Ideální 
přivýdělek pro muže v částečném 
ID nebo čiperného starobního 
důc h o d c e . Pr a c o v n í d o b a 
pondělí-středa, a to většinou 
pouze v dopoledních hodinách. 
V případě zájmu volejte na tel. č. 
704 007 793, p. Dítětová a 
dozvíte se víc 😉 . 

Zdravotní masáže 

Bc. Radek Vavřina nabízí služby 
c e r t i fi ko v a n é h o m a s é ra . V 
případě zájmu je možné jej 
kontaktovat na  tel. 606 188 409 
nebo rvavrina@seznam.cz  

I do zdánlivě nezdravých jídel se snažíme začleňovat zdravé 
potraviny. Zahušťujeme a pečeme s čočkovou, hrachovou, 
cizrnovou, rýžovou či špaldovou moukou. U nás je i svíčková 
vlastně zdravá – používáme nízkoprocentní smetanu, do 
knedlíků přidáváme semínka. 
Vaření to asi dost prodražuje, jak toto prakticky řešíte? 
Snažíme se to vykompenzovat finančně méně náročnými 
pokrmy. 
Co vás trápí kromě vracení plných talířů?
Finance a velmi malé úvazky. Jsme placeny na hranici 
minimální mzdy. Pracuji v jídelně již dlouho a bohužel se reálná 
hodnota naší mzdy stále snižuje. 

ZMĚNY

Co se vlastně letos stalo s financováním jídelen?
Stalo se to, že na nás nezbyly peníze. MŠMT ubralo spoustu 
peněz na nepedagogy. A protože jsme neustále placení podle 
počtu dětí, jsou naše platy velmi nízké. Kolegyně nyní 
připravují 70 obědů, plus do školky ranní a odpolední svačiny. 
Obě mají dohromady úvazek 10 hodin denně, včetně úklidu 
samostatné budovy školní jídelny. Což je v  praxi často 
nereálné. 
Co by vám pomohlo tu situaci vyřešit?
Zvažovaly jsme již několik cest, například stravovat cizí 
strávníky. Oběd ale nedokážeme uvařit za cenu, která by 
mohla konkurovat cenám místních stravovacích zařízení. 
Jediná cesta podle mě je, aby zaměstnanci školních jídelen 
nebyli placeni podle počtu dětí, ale podle práce, kterou 
skutečně vykonávají. 
Jednou z  vizí také je, že by nepedagogické zaměstnance 
platily obce. 
Zřizovatelé na nás nebudou mít finance. Obávám se, že by to 
znamenalo dovážení jídla ve várnicích z  nějaké centrální 
jídelny. Převozem jídlo ztrácí na kvalitě. Pokud se půjde touto 
cestou, myslím si, že to bude konec mnoha školních jídelen. 
U vás navíc jídelna funguje i jako zdroj různých komunitních 
akcí. 
Ano, třeba na první školní den pečeme prvňáčkům koláčky. Na 
Valentýna se oblékáme do kostýmů, pečeme srdíčka, děláme 
výzdobu. Na Velikonoce schováváme dětem z  MŠ a ZŠ 
čokoládová vajíčka. Na čarodějnice podáváme čarodějnické 
menu, Na Den dětí máme jídlo na přání a zmrzlinu. Všechny ty 
akce jsou náš sponzorský dar dětem, připravujeme je mimo 
pracovní dobu, většinou o víkendu. 
Proč to při těch nízkých mzdách děláte?
Ta práce mě naplňuje. Všechny máme rády práci s dětmi.  
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Naštěstí jsme kolektiv, který tuto práci miluje a často jí obětuje 
i své osobní volno. Nejsme jen školní jídelna, kde si sedneš, 
najíš se a odcházíš. Jsme jídelna, kde děti mají i další hezký 
zážitek. 
Z jakých důvodů jste se vlastně rozhodla stát vedoucí školní 
jídelny?
Vystudovala jsem hotelovou školu, potom jsem si dodělala 
manažerské vzdělání. Od malička jsem měla vztah ke 
zdravému jídlu a co si vyzkouším doma, zkouším aplikovat v 
jídelně. A zároveň ráda pracuji s dětmi. 
Jak se jídelny za Vaší praxe změnily?
Dřív bylo úkolem jídelen děti především zasytit. V  současné 
době děti do jídla nesmíme nutit a zakazovat jim vracet ho.  
Poslední dobou vnímám, že stále víc lidí myslí i na to, aby jídlo 
(v jídelnách i mimo ně) bylo kvalitní, zdravé. 
Co by vám pomohlo, aby se vám v jídelně pracovalo lépe?
Bylo by skvělé mít možnost jet se podívat jinam. Chybí mi i 
psychologická školení. Vždyť my tady s dětmi také pracujeme. 
Potřebovala bych ho i pro práci se zaměstnanci, abychom 
psychicky nevyhořeli. Nebo mít v  regionu metodičku. I proto 
se těším na srpnové setkání vedoucí jídelen v  CPV.   Vidím 
v něm šanci na velký posun pro školní jídelny. 

Lucie Römer - Centrum podpory vzdělávání Kutnohorsko

Mobilní rozhlas 
Červené Janovice  

Přihlaste se k odběru a už nikdy 
nezmeškáte důležité novinky a 
u p o z o r něn í z n a š í o b c e . 
Informace podle vašich zájmů 
vám budeme posílat e-mailem, 
SMS nebo jako zprávu do 
aplikace. Služba je pro občany 
zdarma! 

Upozornění na krizové události – 
výpadky energi í , bl íž íc í se 
vichř ice, dopravní uzavírky, 
v a ro v á n í p ře d p o d o m n í m i 
prodejci apod. 

Novinky a důležitá upozornění z 
ú řa d u – p o p l a t k y, o b e c n í 
zpravodaj, digitalizované hlášení 
z amplionů apod. 

Pozvánky na kulturní a sportovní 
akce. 

Možnost vyjádřit svůj názor v on-
line anketách. 
V registračním procesu si můžete 
sami nastavit, jaké typy informací 
vás zaj ímaj í (např. kultura, 
doprava, majitelé zvířat).  

Doporučujeme vyplnit vaše 
telefonní číslo a ulici, abychom 
vás mohli rychle varovat v 
případě nečekaných událostí 
(např. havárie vody, přívalové 
deště apod.). Vaše údaje jsou v 
bezpečí a v souladu s GDPR. 
Více na: 

www.munipolis.cz 

TJ Sokol Červené Janovice, 
z.s. vstupuje do své další 
fotbalové sezony 2024/2025 a 
čekají ho změny 
Naposledy hrál náš klub poprvé v historii krajskou fotbalovou 
soutěž 1.B třídu, kde se nám podařilo zachránit, přestože v této 
sezoně sestupovalo z každé skupiny 5 - 6 týmů. Bohužel jsme 
na konci sezony měli velmi úzký kádr. Po sezoně bohužel 
skončil v  klubu hlavní sponzor, kterému i tak děkujeme za 
možnost přivézt do Janovic kluby z jiných částí Středočeského 
kraje. Jelikož by bylo třeba zajistit příchod dalších cca 5 
fotbalistů z jiných klubů a náklady na přestup jednoho hráče se 
v této soutěži pohybují kolem 30000,-Kč, nejsme schopni toto 
bez finančních prostředků zajistit. Z  tohoto důvodu jsme 
uvažovali o přihlášení okresního přeboru v  rámci OFS Kutná 
Hora, ale další hráči nám sdělili, že v  okresním přeboru 
pokračovat nebudou a chtějí přestoupit do jiných klubů.  
Na základě těchto skutečností jsme se rozhodli přihlásit pouze 
nejnižší soutěž, a to IV. třídu, a až čas ukáže, zda to bylo 
správné rozhodnutí. Z  hráčů, kteří zde hráli v  1.B třídě do 

http://www.munipolis.cz
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Historické okénko 
Okénkem do historie se tentokrát podíváme na panorama 
Červených Janovic, jak jej zachytil fotograf ateliéru Vomáčka 
Pardubice během druhé světové války. Snímku focenému 
z  cesty k  Vačkáři dominuje kostel sv. Martina, střecha staré 
školy a zámek dlouho před výstavbou bytovek a rodinných 
domů. Dnešní velké pole za křížkem bylo tehdy ještě 
rozděleno na mnoho dlouhých lánů. 
Obrázek je pohlednice prošlá poštou 9. září 1943. Adresátem 
byla paní Marie Foersterová, choť odb. učitele v Moravských 
Budějovicích. Vepsaný text nese blahopřání, které uvádíme 
v plném znění: „Milá Mařenko! K Tvým milým jmeninám všecko 
nejlepší od Pána Boha hlavně zdraví a spokojenost Ti ze srdce 
přejí: Anna Moravcová, Prokop s rodinou a Chalupovi. Srdečně 
Vás všicky zdravíme a líbáme.“ 

Jana Vyčítalová - kronikářka obce 

Redakční tým 

Červenojanovické listy pro Vás 
připravují a editují Anita a Daniel 
Krulišovi, členy redakční rady 
jsou Miroslav Ptáček, Kateřina 
Krulišová a Jana Vyčítalová. Máte-
li zájem o inzerci, nebo byste rádi 
dali vědět o zajímavé akci, popř. 
aktivitě v obci, neváhejte nás 
kontaktovat na adrese:  
redakce.cjlisty@seznam.cz  

současné doby (konce července), odešli Štěpán Kacafírek a 
Daniel Uher do Kutné Hory (1.A třída), Tomáš Dudla do Hlízova 
(1.A třída), David Novák do Církvice (okresní přebor), David 
Mařík do Jevan (1.B třída), Petr Hons do Štítar (okresní přebor) 
a Luděk Kaufman do Komárova (divize). Všem přejeme 
úspěšnou sportovní kariéru v nových působištích.  
Co se týká posílení kádru, jednáme o příchodu Matěje 
Šmejkala ze Zbraslavic a možná ještě jeden až dva hráči dorazí. 
Mým osobním cílem je, aby náš tým nebyl na chvostu tabulky a 
pohyboval se minimálně ve středu tabulky, stabilizovat tým, 
aby nebyl problém s  počtem hráčů a všichni si fotbal 
v Janovicích užívali, ať se tady hraje jakákoliv soutěž. 
V příloze je přihláška členství do TJ Sokol Červené Janovice, 
z.s. na rok 2025, jelikož musíme dát do pořádku členskou 
základnu, a kdo se stane členem a zaplatí členský příspěvek, 
bude začátkem roku pozván na VH oddílu, kde bude třeba 
řešit další kroky ohledně činnosti a financování klubu. 

Radek Vavřina – člen výboru

mailto:redakce.cjlisty@seznam.cz
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Celé letošní jaro žili sokolové přípravou na všesokolský  slet. A protože jinak na tom nebyli ani sokolové z Červených 
Janovic, oslovili jsme s žádostí o rozhovor starostku TJ Sokol Červené Janovice Petru Kavkovou, aby se ohlédla nejen za 
sletem, ale také za činností Sokola v posledních letech.

1. Co vás vedlo k obnovení činnosti Sokola v Červených Janovicích?
Hezky položená otázka, co NÁS vedlo... Protože nás bylo více (v úplném prvopočátku dvě – já a Katka Krulišová). Vedlo 
nás k tomu jediné. Už nás nebavilo poslouchat z více stran, že sokolovnu prostě nelze opravit, že je to složité a že se již 
peníze jednoduše sehnat nedají, že časy dobrých dotačních titulů jsou pryč a že sokolovna není Sokola v Janovicích, ale 
ČOS z Prahy, atd. Čím více s Káťou slyšíme, že něco nejde, tím více do toho jdeme. Takže na počátku bylo skutečně 
jednoznačné rozhodnutí opravit sokolovnu, až po položených dotazech na více místech nám došlo, že základem bude 
především rozhýbat Sokol v Janovicích. 
2. Na začátku tedy stála myšlenka na rekonstrukci sokolovny, co všechno už se podařilo na sokolovně udělat?
Uff, začalo to na podzim 2014 a od té doby se toho udělalo strašně moc. Především jsme se opřeli do získávání 
finančních prostředků. Žádnou dotaci jsme nenechali ladem, máme podporu obce, místních firem a hodně moc pomohli 
i spoluobčané. Za těch 10 let se do sokolovny investovalo cca 4,5 mil (nemám přesně spočítáno). Proběhla výměna oken, 
oprava vnitřních omítek sádrokartonem, nová střecha, výměna kotle a přemístění komínu + nový rozvod tepla, výstavba 
nových ženských toalet, kompletní oprava pánských toalet, vybudování bezbariérové toalety, rozšíření a oprava 
panákárny, oprava (spíše výstavba) zázemí (šatny, klubovna, kuchyňka) u podia, nová předělovací stěna mezi podiem a 
velkým sálem, nová podlaha v předsálí, nová fasáda na zadní straně budovy a mnohé další drobné opravy... A to jsme 
ještě neskončili. 
3. Jaké práce na sokolovně se ještě chystají?
Do konce tohoto roku to bude nová fasáda na přední straně sokolovny, nové schůdky do zadního traktu sokolovny, aby 
se dal plně samostatně používat. Také se chystáme na zvelebení venkovního prostoru. Byli bychom rádi, aby se prostor 
před sokolovnou stal příjemným místem pro setkávání nejenom sokolů, ale třeba i jenom rodin mezi sebou. Prvním 
krokem k tomu bude kácení stromů, především velké lípy u zámku, která je na sokolském pozemku a její vzrůst ohrožuje 
majetek i zdraví lidí a k tomu se ještě pokácí jedna túje a smrk na našem a zámeckém pozemku plus torso lípy na 
obecním pozemku. Následovat bude žádost o dotaci na zvelebení celého prostoru. Počítáme s protažením střechy do 
pergoly a zajímavým ohništěm se zázemím. Snad se nám zadaří. 
4. Kolik lidí se na akcích Sokola podílí?
Budu upřímná. Velmi málo. Je to něco, co mě celou dobu (tedy 10 let kdy fungujeme) moc mrzí. Prvotní nadšení opadlo, 
většina sokolů, kteří do toho na začátku šli s nadšením, se pomalu stahuje do ústraní, a proto jsme skutečně zachovali v 
průběhu roku pouze ty zaběhlé a tradiční akce. Již není síla ani motivace vymýšlet něco nového, protože to nyní dělá max 
6 lidí, což na velkou akci je opravdu málo. Dalším škraloupem je to, že jsme doufali, že se komunitní život kolem Sokola 
spíše rozšíří a Janováci budou rádi něco společně chystat a vymýšlet, ale ukázalo se, že to byla myšlenka spíše bláhová. 
Proto jsme se rozhodli věnovat především dětským akcím a rodičům, kteří jsou naší prací nadšeni a jsou rádi v naší 
společnosti a rádi pomohou. V tomto směru nám obrovsky pomáhá spolupráce a malými/mladými hasiči z Janovic 
(manželé Reznerovi), kteří některé dětské akce vzali pod svá křídla, případně se na některých akcích podílíme společně, a 
v tom je velká úleva. 
5. Hlavní náplní Sokola je cvičení, kolik dětí chodí cvičit a jak velký trenérský tým se o ně stará?
Na tuto část sokolské činnosti jsme s Katkou naopak moc pyšné. Začaly jsme s dětmi samy (absolvovaly jsme seminář 
RDPD pod Ústřední školou ČOS). Nejdříve v hodinách pro rodiče/děti a předškoláky. Ale jak nám děti v průběhu let 
rostou, tak nyní nabízíme cvičení rodiče/děti, střední děti (předškoláci-3. třída), pohybové hry pro velké děti (od 4.třídy 
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dál), aerobic pro velké děti (bude nahrazen Streetdance na přání dětí), florbal... Plus, vždy podle nějaké akce nebo 
možností, něco v průběhu celého roku nacvičujeme a zde se přidávají i ženy/maminky. Ale skvělé je to, že se náš tým 
rozšířil ze 2 na 5 cvičitelek, plus máme 3 - 4 trenéry pro florbal, kteří se dle možností střídají. A k tomu nám ještě 
pomáhají některé maminky, které jsou s námi rády a baví je to. Dětí máme nyní cca 40 - 50. Začátek školního roku ukáže, 
jak se to vyvine. Věříme, že nás bude zase o fous více. 
6. Máte za sebou účast na všesokolském sletu. Co by sis chtěla zapamatovat, co bylo tím největším zážitkem?
No zážitek je úplně celý slet, ale i župní slety (byli jsme na dvou). Kdykoliv se mě na to někdo v průběhu roku zeptal, vždy 
jsem odpovídala, že se to nedá popsat, že se to musí zažít. Kdykoliv o tom mluvím, tak mi naskakuje husí kůže. A tak to je. 
Od celoročního nácviku, pocitu beznaděje, že to nedáme, přes legraci a pohodu, ale především sílu těch okamžiků, kdy 
jdete v průvodu a staří lidé (i třeba sokolové z Ameriky nebo lidé na invalidních vozících a o berlích) stojí na chodnících a 
mávají a pláčou. Přes to, jak nás lidi/turisti v Praze zastavovali a ptali se, o co jde. Jak se s námi chtěli fotit. Sokol Gala v O2 
Aréně, kde proběhla ukázka toho nej ze sokolského života v průběhu historie, nástup na plochu bez diváků (při 
generálce) a s nimi. Když hrají hymnu a vám se sevře hrdlo. A pak 8 minut vaší slávy, kdy ze sebe dáte maximum. Je to 
prostě nádhera. Co bych si chtěla zapamatovat/uchovat, je vzpomínka na tu sounáležitost, laskavost, úsměvy lidí, národní 
hrdost, legraci a sílu něčeho dosáhnout. 
7. Co taková účast na sletu vlastně tělocvičné jednotě přináší? Plynou z toho nějaké výhody?
Konkrétní/přímou výhodu to jednotě nepřináší žádnou (například v podobě financí navíc), ale rozhodně je to velmi 
dobrá příležitost na zviditelnění se, a především skvělá reklama pro obec. Například v průvodu nešly pouze naše 
cvičenky, ale měli jsme zde zastoupení i výrazně reprezentativnější. V čele naší župy šel náš praporečník Martin oděn v 
historickém sokolském kroji a s praporem naší jednoty. Udělalo nám radost, když nám v průběhu průvodu chodily 
zprávy, že jsme byli v přímém přenosu ČT vidět několikrát a že nápis Červené Janovice na praporu byl opravdu velmi 
dobře čitelný. I celý sletový týden jsme se po Praze pohybovali v oblečení, které bylo opatřeno názvem jednoty/obce. A 
často se nás lidé ptali, kde jsou ty Červené Janovice. Také jsme se například dostali do sletového ateliéru fotografa 
Františka Ortmanna, který si naši skupinu Babí léto vybral i pro oficiální prezentaci ateliérových fotografií ze sletu 
(přikládáme oficiální foto, ale i jedno přímo s Františkem, který prý udělal výjimku a vyfotil se s námi). Zároveň jsme získali 
kontakt na americký Sokol v Clevelandu a o dalších milých seznámeních a setkáních nemluvě. V tomto směru je slet 
nesmírně přínosný.  

8. Jak zvládly slet a všechny ty náročné organizační záležitosti nejmenší děti?
To je na dětech to nejhezčí. Vy máte trému, uvědomujete si všechny nástrahy a překážky, máte obavu z toho, co bude, až 
vyjdete na plochu stadionu. A děti? Ty si to zkrátka celé jenom užívají. Za náš sokol se nacvičovaly dvě dětské skladby. 
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Jedna pro předškoláky (ti byli i v Praze) a druhá byla pro 
mladší žáky (ti vystoupili na župních sletech). Ale všechny 
děti si to moc užily a pro další slet máme cíl vzít všechny 
na hlavní vystoupení v Praze nebo za 3 roky v Brně 
(SokolGym).  
9. Příprava na slet byla určitě náročná, teď je slet za vámi, 
jak odpočíváš?
Náročné to bylo pro všechny. Přece jenom je to 10 měsíců 
(pro cvičitelku o něco déle) pravidelných nácviků, potom 
některé víkendy (secvičné a župní slety), celý týden v 
Praze, a tak odpočinek je zasloužený, ale nepřistupovala 
jsem k tomu nijak výjimečně a jinak. Měla jsem po sletu 14 
dní dovolené jako každý rok. Nyní v srpnu se naopak již 

začínáme soustředit na nový školní rok a začínáme plánovat jednotlivé akce. 
10. Slet je za vámi, co připravuje Sokol na podzim?
Jak jsem zmínila výše, zůstaneme u zaběhnutých akcí, i když nápady na něco jiného by 
tady také byly. Takže vlastně bude překvapením, s čím novým ještě přijdeme. Nedá mi to 
a musím opět napsat, že uvítáme každého, kdo by se chtěl přidat a pomoci (není nutné 
stát se členem Sokola). 
11. Co je pro tebe osobně na vedení Sokola nejtěžší?
Vždy je to o organizaci většího množství lidí najednou. Skloubit čas a možnosti všech tak, 
abychom se sešli k nějaké akci/činnosti je vždy to nejtěžší. Doba vyžaduje mnoho našeho času na více frontách, a proto 
toho prostoru je málo. Bylo by skvělé, kdyby se v Sokole angažovalo více lidí, kteří by do organizace akcí šli, a mohlo se 
vše více rozdělit. Takto to visí na pár lidech a není to úplně optimální. Zároveň rádi uvítáme nové nápady na další akce, 
ale právě v tom rozsahu, že někdo přijde s nápadem a zároveň se postará o jeho organizaci. Co si budeme povídat, 
nápadů je spousta, ale těch, kteří by je dotáhli do konce, málo. 
12. Co ti dělá největší radost?
Těch věcí je v souvislosti se Sokolem více (což je také můj hlavní hnací motor). Určitě nám dělají radost naše děti a jejich 
nadšení. Ale i to, že ty větší s námi zůstávají a chtějí v cvičení/pohybovkách pokračovat. Dále potom spolupráce s rodiči, 
kteří se s naší činností skvěle doplňují, pomáhají a sami přicházejí s nápady. Dále je skvělé, že jsme po 6 letech na slet 
dali dohromady tolik cvičenců. Při velikosti naší obce a T.J. to byl mimořádný úspěch. Jsem ráda, že jsme rozšířili skupinu 
cvičitelů/trenérů a začali jsme spolupracovat s hasiči. 
Že přicházejí stále noví lidé/rodiče, kteří jsou s námi rádi, a jezdí za námi z dost velkých dálek. No a to, že je sokolovna po 
10 letech téměř hotová, tak to je ta největší odměna. Drobné práce tam budou stále a stále bude co ladit, ale dostali 
jsme se do fáze, kdy nutně nemusíme všechny finance směřovat do oprav. 
13. Pokud by sis mohla pro místní Sokol a jeho tým něco přát, co by to bylo?
Vydržme a nasávejme tu energii ze skvěle odvedené práce a z nadšení našich dětí. Udělejme si z toho radost a 
nenechme se zničit malichernostmi. A co bych nám přála především? Více nadšených lidí do společné práce a 
především do společně stráveného času. Aby se Sokol stal součástí našeho volného času, ale nevzal nám ho úplně. Jsem 
přesvědčená, že to není přání nemožné a že se nám to podaří. Vždyť v tomto směru Janovicím kde kdo závidí. 
Krásný zbytek léta a budeme se moc těšit na setkání s vámi na některé z podzimních akcí.
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 Představte si, že jste kvůli trvalým následkům úrazu náhle přišli o soběstačnost a zůstali zcela odkázáni na pomoc 
druhých. Každodenní činnosti se v  tu chvíli pro Vás stanou velkou výzvou, ne-li dokonce bojem. Změnily by se tím 
zároveň i Vaše potřeby? Podmínky pro život rozhodně, ale potřeby, očekávání a touhy by zůstaly. Každý by chtěl i nadále 
studovat, rozvíjet se, pokračovat ve své profesi, stýkat se s přáteli, rozhodovat o svém životě a mít nad ním kontrolu. Právě 
zdravotní postižení bývá pro spoustu lidí častou příčinou ztráty kontaktu s běžným světem. 
 Na individuální potřeby lidí se zdravotním znevýhodněním na Kutnohorsku dlouhodobě reaguje organizace Rytmus 
Střední Čechy. V  počátcích jsme se zaměřovali na Podporované zaměstnávání. Postupně se nám podařilo rozšířit 
nabídku služeb na stěžejní oblasti běžného života a zajistit tak návaznost v jednotlivých životních etapách. „Radek 
spolupracoval s Rytmusem v době studia na střední škole. V rámci Tranzitního programu jsme mu tehdy pomohli najít 
dlouhodobou praxi a zároveň asistovali přímo na pracovišti. Radek si díky této zkušenosti také ujasnil, jak chce v životě 
dál pokračovat. Rozhodl se pro další studium a přihlásil se na střední odborné učiliště, které je 25 km od místa jeho 
bydliště. Následně jsme Radka učili do nové školy a zpět domů cestovat tak, aby se vyhnul všem rizikům a poradil si 
s nimi. Aby se uměl orientovat v jízdních řádech a jeho změnách, aby si poradil s časem, který má k dispozici, a také aby 
se dobře seznámil s novým prostředím a fungováním školy. Nyní již Radek cestuje sám a studium zvládá dobře,“ popisuje 
propojenost a smysl služeb vedoucí Marcela Rusková. Pečující rodiny tak nemusí žít v neustálé izolaci a nejistotě, že se 
není kam obrátit o pomoc. Oslovit nás mohou dospělé osoby ve věku od 16 do 80 let bez ohledu na stupeň postižení, 
míru potřebné podpory, komunikační bariéry či projevy chování náročné na péči. Protože pracujeme převážně v terénu a 
v přirozeném prostředí klienta, překážkou pro nás není počasí, čas ani vzdálenost. V rámci regionu jsme schopni dojet až 
30 km od Kutné Hory. „Petrovi jsme pomohli najít zaměstnání na míru. Pomáhá trénovat mladé hokejisty a k  tomu si 
přibral ještě další práci v obchodě s potřebami pro zvířata. Přístupy zaměstnavatelů k  lidem se zdravotním postižením 
jsou různé a jejich představy o možnostech zaměstnávání také. I proto je tak důležitá naše podpora, která spočívá i 
v osvětě, ve vyjasňování možností pracovního uplatnění takového zaměstnance. S tím souvisí a hodně tomu pomáhají i 
naše asistence na pracovišti. Kromě ekonomických dopadů a dobré atmosféry se často ukazuje, že takový zaměstnanec 
je motivovaný uplatnit své schopnosti a přistupuje ke své práci zodpovědně. Což se potvrdilo i u mnoha klientů trvale 
žijících v pobytové sociální službě – v domově, v chráněném bydlení. Povedlo se jim najít práci, na kterou jsou pyšní,“ 
doplňuje Marcela Rusková. 
 Dostupná podpora v potřebném rozsahu umožňuje lidem se znevýhodněním učit se bydlet a žít samostatně nebo 
samostatněji než doposud. Podpora je zajišťována při obstarání obvyklých věcí, které se týkají domácnosti, zdraví, ale i 
dalších aktivit souvisejících například s volným časem. „Pan D. nedávno oslavil 3 roky spokojeného života v pronajatém 
bytě. Předtím bydlel mnoho let v domově pro lidi se zdravotním postižením. Podporu při péči o domácnost využívá už 
jen v malé míře. Sám cestuje a navštěvuje známá místa a přichází s nápady, kam by se chtěl ještě podívat. Na nových 
výletech využívá podpory služby. Fotografuje, chodí do knihovny, setkává se pravidelně s přáteli. Pan D. nyní vede téměř 
samostatný život a do „domova“ by se nechtěl vrátit za žádnou cenu,“ vysvětluje dopad terénních služeb Marcela 
Rusková. 
 Je pro nás velkou odměnou, že ve spolupráci s obcemi, odborníky, dalšími organizacemi a veřejností se nám daří 
vytvářet lepší podmínky ke svobodnějšímu a plnohodnotnému životu pro všechny a bez výjimek. Obraťte se na nás. 
Kanceláře máme v Kutné Hoře a Kolíně. Společně dokážeme víc! 
  
Kontakty: 
Bc. Marcela Rusková, vedoucí služeb Podpora 
samostatného bydlení a Sociální rehabilitace Kutná 
Hora, 773 391 190, vedouci.kh@rytmus-sc.cz

Rytmus Střední Čechy pomáhá již 20 let
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